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تراکتورســازی تبریز پانزدهمیــن دوره لیگ برتر را متفاوت آغــاز کرد، این تیم 
تبریزی در حالی پا به میدان رقابت های لیگ برتر گذاشت که برخلاف سال های 
گذشــته، ترکیب و اسکلت اصلی اش را بازیکنان سربازی تشکیل می دادند که 
شاید به نوعی با اجبار در این تیم حضور داشتند. یازده دوازده بازیکنی که کارت 
معافیت سربازی اغلب آن ها باطل شده بود و مجبور بودند برای ادامه حیات در 

فوتبال، تن به سربازی در تراکتورسازی بدهند.
شایعات درباره کم کاری بازیکنان سرباز در تراکتورسازی را نمی توان قبول 
کرد ولی از این نمی توان گذشــت که خیلی از این بازیکنان ســرباز با میل و 
گر قرار بود مثل  رغبت در اختیار تراکتورســازی نبوده و نیســتند، چرا کــه ا
خیلــی از بازیکنان و مردم عادی به ســربازی بروند و بــه وظیفه اجتماعی 
خود عمل کنند، هیچ گاه اقدام به جعل معافیت سربازی نمی کردند. در هر 
صورت این اتفاق رخ داد و تراکتورســازی در روزهای بی پولی باشگاه های 
لیگ برتر به ظاهر صاحب ســتاره هایی شد که در تیم های قبلی شان بسیار 
خوب درخشیده بودند اما بعداز گذشــت ۷ هفته از بازی ها این تیم تبریزی 
نتایــج قابل قبولی نگرفت تا خود به خود انتقال بازیکنان ســرباز به این تیم 
به نوعی به »دوستی خاله خرسه« تعبیر شود. هر چند هیچ یک از سربازان 
تراکتورســازی این موضوع را قبول نداشــتند اما به هر حال نتایج تیم چیز 
دیگری را می گفــت و حداقل انتظار این بود که در ادامــه بازی های لیگ 
برتر این ناکامی ها جبران شــود اما قبل از اینکه مسئولان و هواداران این 
تیم بتوانند روی جبــران ناکامی ها تمرکز کنند، اتفاقات دیگری رخ داد که 
حالا به چالشی جدی برای تراکتورسازی تبدیل شده و در روزهای بی پولی 
این تیم که حتی نتوانســته پول اندک شــمار بازیکنان خود را هم پرداخت 
کند، بســیار خودنمایی می کند، هر چند که مدیرعامل تراکتورســازی این 
را قبول ندارد و معتقد اســت که خیلــی زود بحث جدایی بازیکنان ســرباز 
از تراکتورســازی را حل خواهد کرد اما دامنه این موضوع کمی گســترده تر 
شــده و به نظر می رســد مدیرعامل تراکتورســازی که با توپ پر در این تیم 
حاضر شــده بود، حالا برای حل این موضوع فقط می تواند امیدوار باشــد 
که باشــگاه های بازیکنان با آن ها کنار بیایند. متاســفانه و برخلاف برخی 
تعابیــر، ســربازها نه تنهــا بــاری از روی دوش تراکتــور برنداشــتند بلکه 

حاشــیه های این تیم را هم بیشتر کردند... .

وقتیمدیرعاملهمبااطمینانصحبتنمیکند
در روزهای گذشــته اخباری درباره حل شــدن مشکل اتمام ســربازی سعید 
آقایی و ســامان نریمان جهان به گوش می رسید. عباسی در این باره و در مورد 
شــایعات جدا شــدن بازیکنان می گوید: »ما نگرانی بابت این مسئله نداریم. 
بختیار رحمانی را تا پایــان فصل در اختیار داریم. نگران نریمان جهان و آقایی 
بودیم که در تهران جلســه خوبی با مالک باشــگاه گســترش فولاد داشتیم و 

موضوع حل شد.«
هر چند طبق گفته عباســی مشکل آقایی و ســامان نریمان جهان حل شده 
است اما در واقع باید منتظر ماند و دید در پایان نیم فصل، شرایط تیم ها چطور 
خواهد شد و آیا واقعا شــرایط گسترش فولاد تبریز طوری خواهد بود که بتواند 
از بازیکنان موثری مثــل آقایی و نریمان جهان چشمپوشــی کرده و رضایت 
آن هــا را برای ادامه بازی در تراکتورســازی صادر کند یا نه. اما مشــکل فقط 
این دو بازیکن نیســتند، چرا که علی حمودی و احمد عبدالله زاده هم در نیم 

فصل با تمام شــدن سربازی شــان می توانند از تراکتورســازی جدا شوند و به 
تیم هایشان بروند.

مدیرعامل تراکتورســازی در این باره با اطمینان حرف نمی زند: »فرید کریمی 
با باشگاه صبا قرارداد دارد و سعی خواهیم کرد رضایتنامه اش را دریافت کنیم. 
درباره حمودی و عبدالله زاده هم سعی می کنیم مشکل را حل کنیم.« در این 
باره باید به چند نکته اشــاره کرد و احتمالا بر همین اساس عباسی با اطمینان 
از ادامه همکاری با این ســربازان حرف نمی زند. صبای قم با حضور علی دایی 

هنوز نتایج خوبی کســب نکرده و دایی بدش نمی آید مهره تاثیر گذاری 
مثل کریمی به تیمش اضافه شــود و به این راحتی این بازیکن 

را پس نخواهد داد. ســپاهان با کمبــود بازیکن بخصوص 
در دفاع روبه رو اســت و داشــتن بازیکن ملی پوشی مثل 
علی حمودی به نفع این تیــم خواهد بود و از طرف دیگر 
با شــرایط مالی که ســپاهان دارد، خیلی راحت رضایت 
حمودی را نخواهد داد و بازیکن ســابقش را می خواهد. 

شرایط فولاد هم کاملا مشخص است؛ احمد عبدالله زاده 
با فرصتی که اســکوچیچ به او داد، در لیگ برتر دیده شد 

و حالا با مهیا شــدن شرایط بازگشــتش و البته شرایطی که 
تیمش در قعر جدول دارد، برای برگشت اندکی درنگ نخواهد 

کرد. با ایــن روند هیچ اطمینانی به حضور ایــن ۵ بازیکن در نیم 
فصل دوم نیســت و باید دید تراکتورســازی چطور جای این 

بازیکنان را پر خواهد کرد.

احتمالواگذاری
تراکتورسازیبهصنایع

مس
تراکتورســازی شــرایط مالی 
خوبی ندارد و از طرف دیگر به 
این تیم کمکی هم نمی شود 
و بر همین اساس در یکی دو 
روز گذشته از واگذاری سهام 
این باشــگاه خبرهایی شنیده 
می شــود. ســعید عباســی، 

مدیرعامل تراکتورسازی در این 
باره می گوید: »نامه ای از سوی 
آقای فرهنگی داده شده است. 

ما گفته ایم هر درخواستی که 
صورت می گیرد مکتوب داده 
شود تا مسئولان و مقامات 
آن  خصــوص  در  بــالا 
تصمیمــات لازم را بگیرند 
و در صــورت توافق ما نیز 
انجــام وظیفــه خواهیم 
کرد. تراکتورســازی یک 
برنــد اســت و ایــن برند 

شاید ســهامدار پیدا کند. به نظر من هویت این تیم مال مردم آذربایجان است 
و سهامدار اصلی این تیم باید مردم باشند.« در گذشته نیز بخشی از سهام این 
باشگاه به سازمانی دیگر واگذار شــده بود و حالا صحبت از درخواست صنایع 

مس است.

ششمدیماهوترکیبمتفاوتتراکتورسازی!
امســال زمســتان تبریز برای تراکتورســازی خیلی زود از راه خواهد رسید و به 
نظر می رسد ســخت تر از سال های گذشــته نیز خواهد بود. 
۲۶ آذر مــاه آخرین بــازی تراکتورســازی در نیم فصل 
اول مقابل اســتقلال اهواز برگزار خواهد شــد و بعد 
از آن به طــور حتم زمزمه های جدایــی بازیکنان 
نیز شــروع می شــود. زمان زیادی تا شروع نیم 
فصــل دوم بــرای تراکتورســازی نخواهد بود. 
ششــم دی ماه، یعنی اولین روزهای زمســتان 
تبریز، نیم فصل دوم هم برای شــاگردان تونی 
اولیویرا شروع خواهد شد؛ جایی که تراکتورسازی 
باید در تهران به مصاف نفت تهران برود. شــاید 
رویارویی تراکتورســازی در نیم فصل دوم مقابل 
نفت تهران متفاوت از نیم فصل اول باشــد، چرا 
که جدایی بازیکنان ســرباز حسابی ترکیب 
تیم تراکتورســازی را عوض 

خواهد کرد.

خبرآخر

چهرهروزاینستوگرافی

 
دیگو مارادونا مهمان ویژه 
مسابقات جام جهانی راگبی در 
انگلستان بود.

تیتردو

برگزاری مراسم ترحیم 
کاپیتان پر سپولیس با استقبال 

چشمگیر مردم
مراســم ترحیم »هادی نــوروزی« با حضور چشــمگیر 
اهالی فو تبا ل و ورزشــکاران برگزار شــد. مراســم ترحیم 
هادی نــوروزی، با حضور جمع کثیــری از علاقه مندان 
به فو تبا ل، مسئولان ورزشــی، بازیکنان و پیشکسوتان 
عرصه فو تبا ل برگزار شــد. از افراد سرشــناس حاضر در 
این مراسم می توان به علی کریمی، احمدرضا عابدزاده، 
بهرام افشارزاده، کیومرث هاشمی، محمد پنجعلی، ضیاء 
عربشاهی، رضا شاهرودی، هادی شکوری، علی پروین، 
رضا صادق پور، علی نظری جویبــاری، پرویز مظلومی، 
مهدی امیرآبادی، حسن تراب پور، علیرضا منصوریان، 
علی چینــی، مهــدی دادرس، بهتاش فریبــا، محمود 
احمدی نژاد، پندار توفیقــی، محمدرضا مهدوی، آرش 
برهانی، حمید درخشان، فرشاد پیوس، جواد کاظمیان، 
علیرضا رضایی ) سخنگوی فدراسیون کشتی(، محمد 
نوازی، عبدالله ویسی، علی کفاشیان، محمد رویانیان، 
امیر قلعه نویی، حنیف عمران زاده، علیرضا اسدی، خانواده  
مرحوم حجازی، محمد دادگان، ابراهیم شکوری، ادموند 
بزیک، امیرحســین صادقی، حامــد کاویان پور، عباس 
انصاری فرد، سیدمهدی سیدصالحی، سجاد شهباززاده، 
سهراب بختیاری زاده، مجید صالح، سعید نعیم آبادی، 
عادل فردوسی پور، علی فتح الله زاده، سید مهدی رحتمی، 
حبیب کاشانی، مجید جلالی و کلیه بازیکنان تیم های 
پر سپولیس، راه آهن و نفت تهران و... اشاره کرد. نظم این 
مراسم را جمعی از مشتاقان باشگاه پر سپولیس و استقلال 
بر عهده گرفته بودند. هو اد ا ران حاضر در این مراسم با شعار 
»هادی با تعصب – خداحافظ کاپیتان با تعصب – شدیم ۱۰ 
نفره و هادی باید گل بزنه« نسبت به درگذشت آن مرحوم 
واکنش نشان دادند. چیزی حدود ۱۰هزار نفر در طی سه 
ساعت برگزاری مراسم درگذشت »هادی نوروزی« در این 
مراسم حضور یافتند. بنرهای مختلفی از سوی باشگاه های 
مختلف فو تبا ل ایران از جمله باشــگاه های استقلال در 
محل برگزاری مراســم نصب شده بود. همچنین دسته 
گل های مختلفی از افراد همچون از علیرضا منصوریان و 
باشگاه ها در این مراسم دیده می شد. تجمع زیاد حاضران 
در این مراسم باعث اختلال ترافیکی خیابان های مرزداران 
تهران شد و پلیس راهنمایی و رانندگی تلاش زیادی برای 

مدیریت این مراسم انجام داد.

 توافق لیورپول با 
یورگن کلوپ

ســرمربی پیشــین بوروســیا دورتموند که از سال 
۲۰۱۰ گزینه مورد نظر ســران باشــگاه لیورپول 
اســت، بــه زودی هدایت ایــن تیم را به دســت 
می گیــرد. باشــگاه لیورپــول در ابتــدای هفته و 
درست پس از تســاوی یک بر یک این تیم مقابل 
اورتون، برندان راجــرز را از مربیگری در این تیم 
کنار گذاشت. به نظر می رسد توافق های ابتدایی 
ســران لیورپول با کلوپ انجام گرفته و این مربی 
آلمانی با امضای قراردادی ســه ســاله و تا پایان 
هفته جاری به شــکل رســمی به عنوان سرمربی 
جدید لک لک هــا انتخاب می شــود. تلگراف در 
ادامــه این خبــر آورده که طی ۴۸ ســاعت آینده 
کلــوپ برای انجام گفت وگوهــای دقیق تر راهی 
بنــدر لیورپول خواهد شــد. اگر همــه چیز خوب 
پیش برود و مذاکرات هم با موفقیت انجام گیرد، 
کلوپ روز جمعه به عنوان مربی لیورپول انتخاب 

خواهد شد.

توهینهواداران،
توئیتردروازهبان

رابست
دروازه بان اســپانیول به دلیل توهیــن هواداران 
توئیتر خود را بست. شرایط بد اسپانیول، تیم دوم 
کاتالونیا در لالیگای اســپانیا خشــم هواداران را 

برانگیخته است. 
یکی از بازیکنانی که از همه بیشتر از این موضوع 
آســیب دیــده اســت، پائو لوپــس بــود. برخی از 
هواداران او را مقصر اصلی کســب نتایج ضعیف 
اسپانیول می دانند. این قضیه تا جایی پیش رفت 
که ایــن دروازه بان بــه دلیل هجوم هــوادارن در 
روزهای اخیر به صفحه شخصی اش و توهین به 
او، توئیتر خود را بســت. لوپس ۲۰ساله بیشترین 
گل را در میــان دیگر دروازه بانــان لالیگا و لیگ 
دسته دو اســپانیا دریافت کرده است. او در هفت 
بازی، ۱۶ گل خورده است. درحالی که اسپانیول 
در جایــگاه دهم جــدول قــرار دارد، انتقادات به 
سمت اوست چون هواداران معتقد هستند که به 

راحتی گل دریافت می کند.

انتقادکاپلو
ازمورینیو

فابیو کاپلو، سرمربی ســابق تیم ملی انگلیس به 
انتقــاد از ژوزه مورینیو پرداخت و گفت که او بیش 
از حــد از بازیکنانش بازی می گیرد. مدافع عنوان 
قهرمان لیگ، شــروع ضعیفــی در فصل جاری 
 داشــته و در حال حاضــر در رده  شــانزدهم قرار 

دارد. 
آن ها در دیدار آخر خود، ۳-۱ مقابل ساوتهمپتون 
شکســت خوردند و کاپلو، عامل اصلی فرم فعلی 
چلسی را سیســتم مورینیو و کار کشیدن بیش از 
حد او از بازیکنان می داند. او گفت: »مورینیو در 
طول یک ســال و نیم تا دو ســال، بیش از حد از 

بازیکنانش بازی می گیرد. 
ایــن را قبلا وقتــی در مادریــد بود شــنیده بودم 
و حــالا در لنــدن هــم این موضــوع تایید شــد. 
قطعــا از غیبــت بازیکنانــی مثل کورتوا چلســی 
ضربــه می خــورد ولــی اشــتباهات تاکتیکــی 
مربــی کــه تیمــش بــرای مســابقات امســال 
 آماده نیســت نیــز در این رونــد تاثیرگــذار بوده |

است«.

پیامک های نودی
برنامه نود شــب گذشته برای هادی نوروزی سنگ 

تمام گذاشــت. یک برنامه خوب و با جزئیات قابل 
توجه در ســوگ کاپیتان فقید پرسپولیس. اما یک 
نکتــه در این برنامه موجب حجم بالای انتقادات 
از فردوســی پور شــد. آن هم جایی بــود که او در 
مســابقه پیامکی برنامه از مردم خواســت تا برای 
همدردی با خانواده نوروزی عددی را به ســامانه 

پیامکی این برنامه بفرستند. مسئله ای که با 
منفعــت مالی حداقل برای اپراتورهای 

تلفــن همــراه همــراه اســت و هیچ 
منفعتی برای خانواده نوروزی ندارد. 
همین مسئله موجی از انتقادات را از 
عادل فردوسی پور روانه شبکه های 

مجازی کرد.

سربازهایی که انتظارها را برآورده نکردند
زمستان تبریز برای تراکتور سردتر می شود

اقدامــات شــتاب زده ای کــه از ســوی نهادهــای مرتبط و 
غیرمرتبط، تحت لوای اخلاق در فوتبال ایران رخ می دهد،  
تاکنون فقط به سلامت فضای فوتبال لطمه وارد کرده است. 
در فدراســیون فوتبال کمیته ای به نام کمیته اخلاق وجود 
دارد که وظیفه نظارت بر مســائل فرهنگــی و اخلاقی را در 
خانواده فوتبال دارد. این کمیته باید با فرهنگ سازی به منظور 
پیشگیری و با برخورد کردن با خاطیان به منظور جلوگیری از 
تکرار یک اشتباه، فضای اخلاقی فوتبال ایران را بیمه کند. 
با این حال اخبار و حاشــیه های رسانه ای این کمیته تاکنون 
فقط باعث ایجاد حاشیه و جنجال شده است تا حل معضلات 
ناهنجــار در فوتبــال کشــور. کمیته اخلاق طبــق وظیفه 
ذاتی خود مســائلی را که احتمال می رود به ســاحت اخلاق 
حرفه ای و عرفی لطمه وارد کند، بررســی می کند. در یکی از 
این پرونده ها شائبه ای از تخلف سرمربی پرتغالی تیم ملی یا 
تعدی او از اخلاق حرفه ای وجود دارد. هرچند این مسئله هنوز 
به اثبات نرسیده اما اظهارنظرهای مطرح شده در این حوزه 
باردیگر حاشــیه ها را پیرامون تیم ملی برانگیخته  است. دور 
جدید این اتفاق در حالی رخ داده که تیم ملی فوتبال در اردو 
به ســر می برد و خود را برای بازی حساس با عمان در مرحله 
دوم انتخابی جام جهانی ۲۰۱۸ آماده می کند. همین مسئله 
باعث شده که کی روش، صحبت های مطرح شده علیه خود 

را از چشم کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال ببیند و آن ها را به 
کمپینی مربوط کند که به گفته خودش پیش تر برای ضربه 
زدن به او و تیم ملی تشکیل شده بود. جار و جنجال در هنگام 
اردوی تیم ملی در خارج از کشور بدون توجیه صورت گرفته 
است. کمیته اخلاق می توانست این پرونده را بدون جنجال 
رسانه ای بررســی کند و وقتی به نتیجه قطعی رسید، پس از 
بازگشــت تیم ملی و کی روش به ایران با ارائه ســند و مدرک 
متقن برخورد لازم را با تمام خاطیان انجام دهد. در آن صورت 
اخبار این اقدام هم به نحوه شایسته در رسانه ها مطرح می شد. 
اما ورود افرادی خارج از مجموعه فدراســیون فوتبال به این 
پرونده باعث شــد که ابعاد آن بسیار گسترده تر شود. جنجال 
بر سر این موضوع تا جایی پیش رفت که علی اکبر محمدزاده 
در مصاحبه ای ناچار شد صحبت های منتشر شده از سوی 
خــودش را اصلاح کنــد و از آن ها تبری بجویــد. او در تاریخ 
۲۸ شهریور در گفت وگویی اظهار کرده بود: »هیچ گاه به یاد 
نمی آورم که گفته باشم نسبت به زندگی شخصی و خصوصی 
کی روش ورود پیدا می کنیم. آنچه در ذهن من است این است 
که خبرنگاری از من پرســید که آبانگاه عنوان کرده فساد در 
تیم ملی فوتبال وجود دارد و آیا شما نسبت به تیم ملی به افراد 
خاصی منظور دارید یا خود شــخص کی روش که من گفتم 
خود شــخص کی روش!« این نخستین بار نیست که چنین 

مسئله ای پیرامون شرح وظایف کمیته اخلاق رخ می دهد. 
چندی پیش و بر سر ماجرای برخورد با چند ملی پوش که روی 
بازوان خود خالکوبی داشــتند نیز ماجرای جنجالی رخ داد 
که البته در آن مســئله اقدام کمیته اخلاق با واکنش صریح 
و شدید رئیس فدراســیون فوتبال همراه شد. کمیته اخلاق 
در آن ماجرا اعلام کــرده بود که با دو ملی پوش فوتبال ایران 
برخورد قاطع می کند ولی علی کفاشیان به خبرنگاران گفت 
که این حرف رئیس کمیته اخلاق درست نبوده و این کمیته 
قبل از هر اقدامی باید با او هماهنگ می بود. کفاشــیان آن 
روز برابر خبرنگاران رســما تصمیم کمیته اخلاق را وتو کرد و 
از نحوه رسانه ای کردن این مسئله از سوی کمیته اخلاق هم 
به شدت انتقاد کرد. همین مسئله هم باعث شده بود که پس 
از استعفای اعضای کمیته اخلاق، این دو مسئله با هم ارتباط 
داده شوند. محمدزاده درباره این مسئله هم گفته بود: »تصور 
می شد استعفای ما به خاطر احضار دژاگه و سردار آزمون بود 
و عده ای می خواستند اذهان را به سمت و سویی با طرح این 
ادعاها ببرند اما رسانه ها روشنگری کردند و روی این مسئله 
کار کردند که استعفای دسته جمعی اعضای کمیته اخلاق 
به دلیل عدم اجرای حکم صادر شده بود.« مسئله اخلاق و 
رسیدگی به مســائل مرتبط با آن هم به عزم جدی نیاز دارد و 

هم پشتیبانی قوی می خواهد. 

پاییز اخلاق در فوتبال ایران

ورزش


